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آیا کرونا هم مانند ایدز واکسن ندارد؟

شباهت های کرونا و ایدز
]میزان[ قسمتی از ویروس ایدز در کووید-۱۹ وجود دارد و مشخص نیست که آیا 

کرونا هم مانند ایدز واکسن نخواهد داشت.
، رئیس مرکز تحقیقات ایدز در این باره می گوید: »با توجه به اینکه بین  مینو محرز
ایدز واکسنی ساخته  ایدز شباهت هایی وجود دارد و تاکنون برای  کرونا و  ویروس 
نشده است، درباره اینکه آیا احتمال دارد امکان ساخت واکسن برای کووید-۱۹ هم 
وجود نداشته باشد، باید گفت که از اپیدمی ایدز بیشتر از ۳۰ سال می گذرد و برای این 
بیماری تاکنون روی واکسن های زیادی کار شده است که تعدادی از آنها کارآزمایی خوبی 
هم داشته، اما قابل استفاده نبوده است. در حال حاضر قسمتی از ویروس ایدز در 
کووید-۱۹ وجود دارد، اما برای اینکه بفهمیم امکان ساخت واکسن برای کرونا وجود 
دارد یا نه، باید منتظر بمانیم تا کارآزمایی واکسن های درحال ساخت به پایان برسد و 

این واکسن ها وارد بازار شود.«
عضو ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه امیدواریم واکسن کرونا هم مانند 
واکسن آنفلوآنزا باشد و استفاده از آن یک بار در  سال کفایت کند، گفت: »در صورتی که 
واکسن کووید-۱۹ به گونه ای باشد که هر سه ماه یک بار احتیاج به تجدید داشته باشد و 
به طور کامل مصونیت ندهد، استفاده از آن فایده چندانی ندارد و درحال حاضر بهترین 
راه برای مقابله با کرونا پیشگیری از طریق رعایت فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از 
ماسک و شست و شوی مکرر دست هاست.« این فوق تخصص بیماری های عفونی و 
گرمسیری افزود:   »تعدادی از واکسن های درحال ساخت در آزمایش روی موارد انسانی 
تا حدی موجب ایجاد مصونیت شده و عوارض چندانی نداشته است، اما اینکه این 
واکسن تا چه حدی مصونیت ایجاد می کند، تا وارد بازار نشود و مورد استفاده قرار نگیرد، 
مشخص نمی شود. چندین سال است روی ساخت واکسن ایدز کار می شود. این 
واکسن روی چند هزار نفر هم امتحان شده اما نتایج خوبی به دست نیامده است. در 
حال حاضر پزشکان به دنبال راهی برای درمان این بیماری هستند، چرا که بیماران مبتلا 
به ایدز با دارو هایی که مصرف می کنند، زندگی عادی دارند. بعید به نظر می رسد در حال 
حاضر کسی روی ساخت واکسن HIV کار کند. هم اکنون بیشتر به راه های درمانی قطعی 

این بیماری و از بین بردن کامل ویروس ایدز توجه می شود.«

 واکنش سخنگوی وزارت خارجه به ادعای مایکروسافت 

برای ایران مهم نیست چه کسی در کاخ سفید باشد
سخنگوی وزارت خارجه ادعای مایکروسافت را مبنی بر تلاش هکرهای مرتبط با روسیه، 

چین و ایران برای تأثیرگذاری بر انتخابات آمریکا رد کرد.
»سعید خطیب زاده« در تکذیب ادعای مردود شرکت مایکروسافت گفت: »ایالات 
متحده که دهه ها در انتخابات کشورهای دیگر ازجمله ایران دخالت کرده  و با کودتا موجب 
سرنگونی دولت منتخب مردم ایران، دکتر مصدق، شده است و کارزار فعال ضداطلاعاتی 
علیه دیگر کشورها را رهبری می کند، در مقامی نیست که چنین ادعای مضحکی کند. 
همان گونه که بارها گفته ایم برای تهران اهمیتی ندارد چه شخصی در کاخ سفید ریاست 
می کند. آنچه مهم است پایبندی واشنگتن به حقوق، قواعد و نُرم های بین المللی و 
دست برداشتن از دخالت در کشورهای دیگر و عمل به تعهدات خود است.« شرکت 
مایکروسافت می گوید هکرهای مرتبط با روسیه، چین و ایران در تلاشند تا از افراد و 
گروه های درگیر در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در نوامبر 2020 جاسوسی کنند. این 
شرکت فعال در حوزه فناوری گفت: »هکرهای روسی که در مبارزات انتخاباتی دموکرات ها 

در  سال 2016 دخالت داشتند، بار دیگر درگیر شده اند.«
مایکروسافت تأکید کرد: »واضح است گروه های فعال خارجی با هدف گیری انتخابات، 
تلاش های خود را افزایش داده اند.« هر دو کارزار انتخاباتی در دو جبهه دموکرات به رهبری جو 
بایدن و جبهه جمهوری خواه به رهبری دونالد ترامپ طبق گفته مایکروسافت هدف این 

مهاجمان سایبری هستند.

خ آبی های تهران به دوحه سفر پر دردسر سر
عجیب وغریبی  اتفاقات  با  قطر  به  اعزام  برای  پایتخت  خ آبی های  سر ]شهروند[ 
مواجه شدند. این دو تیم که برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا باید به این کشور سفر 

می کردند، به دلیل صادرنشدن ویزا به سختی خودشان را به دوحه رساندند. 
نخست نوبت تیم استقلال بود که روز پنجشنبه با شوک بزرگ همراهی نکردن میلاد 
،  حسین پورحمیدی، فرشید اسماعیلی، عارف غلامی و نصرالله عبداللهی مواجه  زکی پور
شد. البته تعداد نفراتی که از کاروان آبی نتوانستند روز پنجشنبه فرودگاه امام)ره( را به 
مقصد دوحه ترک کنند، بیش از اینها بود. براساس اعلام رسانه ها، در مجموع 17 نفر از 
اعضای این تیم شامل عوامل کادر فنی، کادر تدارکات، کادر رسانه و بازیکنان  این تیم از 
سفر به قطر بازماندند. البته به گفته مسئولان باشگاه استقلال فرآیند صدور ویزای این 

افراد درحال انجام است و آنها به زودی به تیم ملحق می شوند.
اما پرسپولیسی ها هم شرایط مشابهی داشتند. هفت نفر از اعضای این تیم ویزای 
سفر به کشور قطر را دریافت نکرده بودند. یحیی گل محمدی، حمید مطهری، داوود 
فنایی و مظاهر رحیم پور از کادر فنی و بشار رسن، حامد لک و  احسان حسینی از بازیکنان 
ایران در این کشور  این باشگاه بودند که بدون ویزا عازم قطر شدند. ظاهرا سفیر 
هماهنگی های لازم را برای صدور ویزای این افراد انجام داده است. البته قرمزهای تهران 
یک غیب دیگر هم به نام مهدی شیری دارند. درحالی که اعلام شده این بازیکن مصدوم 
است، اما برخی خبرها از مثبت بودن تست کرونای او حکایت دارد. هرچند باشگاه 

پرسپولیس هنوز در این باره اظهارنظر رسمی نداشته است. 

حاشیه

یادگاری های جمشید 
مشایخی در موزه 

سینما
تعدادی از اسناد و یادگاری های 

زنده یاد جمشید مشایخی 
بازیگر فقید تئاتر، سینما و 

تلویزیون کشورمان به موزه 
سینما اهدا شد. جوایز زنده یاد 

جمشید مشایخی، هنرمند 
سرشناس و محبوب ایران، با 
هماهنگی های صورت گرفته از 

سوی موزه سینما به وسیله 
فرزندش سام مشایخی برای 
آشنایی بیشتر علاقه مندان 

سینمای ایران با آثار و 
فعالیت های حرفه ای این 

هنرمند فقید به منظور تکمیل 
گنجینه هنری پیشکسوتان 
تاریخ سینمای ایران به این 
مجموعه فرهنگی اهدا شد.

سهم الدین زمانی 
درگذشت

هنرمند و خالق نخستین »قرآن 
مصور« در جهان در هفتادوسه 

سالگی دار فانی را وداع گفت. 
سهم الدین زمانی طراح و نقاش 
نخستین قرآن مصور جهان و از 
شاگردان مرحوم استاد طلایی و 

از آخرین بازماندگان شاگردان 
استاد کمال الملک بوده است. 

سهم الدین زمانی در گذشته 
کارهای کلاسیک و رئال انجام 
می داد؛ از سال ۴۹ اتفاقی رخ 

داد که این هنرمند کار 
نخستین قرآن مصور جهان را 

شروع کرد و مدت ۴۵  سال این 
کار را ادامه داد.

]شهروند[  بورس و پیچیدگی هایش همچنان ادامه دارد. شاخص بورس و 
اوراق بهادار در هفته اخیر با دو روز مثبت و منفی به کانال یک میلیون ۵۵۶ هزار 
واحدی رسید. این درحالی است که روز پنجشنبه تصمیمات جدیدی درجلسه 
کمک  بازار  متعادل کردن  به  می رسد  نظر  به  که  شد  گرفته  بورس  شورای عالی 
می کند. در این جلسه آیین نامه پیشنهادی حفظ ثبات بازار سرمایه و صیانت 
از حقوق سهامداران و سرمایه گذاران مورد بحث و بررسی قرار گرفت. مواد این 
تأکید  سهام  معاملات  در  عمده  سهامداران  مشارکت  ضرورت  بر  آیین نامه 

می کند. 
حدودی  تا  شاخص  شهریورماه  پانزدهم  شنبه  روز  که  داد  نشان  بررسی ها 
تغییر رویه داد و با رشد بیش از ۱۰ هزار واحد به پله یک میلیون و ۶۴۲ هزار واحدی 
رسید. با اینکه هفته دوم شهریورماه را با روند نزولی به پایان رسانده بود، اما روز 
شنبه تعداد یک هزار و ۵۰۷ سهم اوراق بهادار به ارزش ۱۱۹ هزار و ۱۹۶ میلیارد ریال 

در بیش از ۱۰ میلیون و ۱۹۸ هزار نوبت معاملاتی دادوستد شد.
روز دوم هفته یعنی شانزدهم شهریور ۹۹ شاخص همچنان روند صعودی 
خود را حفظ کرد و با رشد ۵ هزار واحدی شاخص به پله یک میلیون ۶۴۷ هزار واحدی 
رسید و شاخص فرابورس نیز با رشد بیش از ۴۸ واحدی به پله ۱۷ هزار و ۳۳۹ 

واحدی دست یافت.
در  که  به طوری  نداشت،  زیادی  عمر  هفته  این  در  شاخص  صعودی  روند 
سومین روز هفته در تاریخ هفدهم شهریور ۹۹ با افت بیش از ۴۰ هزار واحدی 
روبه رو شد و شاخص به پله یک میلیون و ۶۰۷ هزار واحدی سقوط کرد. شاخص 
فرابورس نیز در معاملات سومین روز هفته با افت بیش از ۳۶۵ واحدی به پله 

۱۶ هزار و ۹۷۳ واحدی رسید.
در چهارمین روز هفته، هجدهم شهریور ۹۹ شاخص بورس روند نزولی خود 
را حفظ کرد و با افت بیش از ۳۷ هزار و ۱۴۷ واحدی به کانال یک میلیون و ۵۷۰ هزار 

واحدی رسید و کانال یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحدی را از دست داد.
شاخص بورس و اوراق بهادار در آخرین روز هفته یعنی نوزدهم شهریورماه بار 
دیگر قرمزپوش شد و با ریزش بیش از ۱۳ هزار و ۶۸۵ واحدی به پله یک میلیون و 
۵۵۶ هزار واحدی رسید. شاخص فرابورس نیز با افت بیش از ۱۷۷ واحدی روبه رو 

شد و به پله ۱۶ هزار و ۴۸۹ واحدی دست یافت.
به طور کلی شاخص بورس و اوراق بهادار هفته اخیر را با دو روز مثبت و سه روز 

منفی به پایان رساند، آن هم با کانال یک میلیون و ۵۵۶ هزار واحدی.
رئیس  اصل  قالیباف  حسن  گذشت،  که  هفته ای  اواخر  است  درحالی  این 
سازمان بورس و اوراق بهادار درخصوص حمایت از بازار از طریق صندوق توسعه 
ملی اعلام کرد پیگیر نهایی شدن انتقال یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی 

به صندوق تثبیت بازار است.
 به گفته او، درصورت ابلاغ آیین نامه این قانون و انتقال یک درصد از منابع 
، این نقدینگی می تواند به بازارگردانی  صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار

بازار سرمایه کمک شایانی بکند. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار معتقد است 
اجرای این مصوبه در شرایط کنونی بازار بورس برای بازارگردانی مداوم همه نماد ها 

و افزایش نقدشوندگی بازار اتفاق بسیار خوبی است.
دامنه اقدامات حمایتی از بازار سرمایه از سوی دولت به بانک ها و صندوق 

توسعه ملی کشیده شد و بانک ها مجاز به سرمایه گذاری در این بازار شدند.
به  برای  و  شد  زده  مرداد  نیمه های  از  بورس  کل  شاخص  کاهش  استارت 
تعادل رساندن بازار تصمیمات مختلفی از سوی دولت و سازمان بورس گرفته 
شد که هیچ کدام آن طور که باید و شاید از حرکت پی درپی نزولی شاخص جلوگیری 
به  واحد  دو میلیون  محدوده  از  کل  شاخص  کاهش  شاهد  ما  واقع  در  نکرد. 

محدوده یک میلیون و ۵۰۰ واحد بودیم.
این درحالی است که تصمیمات جدیدی درجلسه شورای عالی بورس گرفته 
شد. این تصمیمات به نظر می رسد به متعادل کردن بازار کمک کند. در این جلسه 
از حقوق سهامداران  بازار سرمایه و صیانت  ثبات  آیین نامه پیشنهادی حفظ 
و سرمایه گذاران مورد بحث و بررسی قرار گرفت و مواد این آیین نامه بر ضرورت 

مشارکت سهامداران عمده در معاملات سهام تأکید می کند. 
، به موجب  به گفته حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار
مفاد این آیین نامه، ضمانت اجرایی و اختیارات لازم به سازمان بورس و اوراق 
بهادار در جهت الزام سهامداران عمده به انجام عملیات بازارسازی و بازارگردانی 
تفویض شد. همچنین منع مشارکت بانک ها در رابطه با مفاد ماده ۱۶ و ۱۷ قانون 
، استثنا شد و بانک ها مجاز  رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور
به سرمایه گذاری در بازار سرمایه خواهند بود و درعین حال، نقش بانک ها در 

تأسیس نهادهای مالی در بورس تقویت می شود.
به گفته قالیباف اصل، با تصویب و ابلاغ این آیین نامه موضوع صیانت از بازار 
سرمایه طراحی و اجرایی شدن ابزارهایی مانند سهام خزانه و اوراق تبعی یعنی بیمه 

سهام با سهولت بیشتری صورت می گیرد.
او تکلیف وظیفه پیگیری وصول منابع حاصل از یک درصد صندوق توسعه 
ملی به سازمان بورس را از دیگر مصوبات شورای عالی بورس اعلام کرد و گفت: 
»صندوق توسعه ملی مکلف است یک درصد از منابع سالانه خود را یعنی از  سال 
۱۳۹۴ به بعد، به ازای هر سال، نزد بانک عامل در صندوق تثبیت بازار سرمایه به 

صورت بلندمدت سپرده گذاری کند.«
طبق اعلام سازمان بورس، این دو تصمیم نه تنها باعث تزریق نقدینگی به بازار 
سرمایه می شود بلکه اجازه به بانک ها برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه باعث 
تقویت تقاضای بالقوه خرید در سطح بازار می شود و زمانی که تقاضا تقویت شود، 

به رشد شاخص کمک می کند.
با وجود تمام این تصمیمات، باز هم باید منتظر ماند؛ چرا که هنوز مشخص 
نیست این بازار به روزهای روشن گذشته برمی گردد یا سیر نزولی طی می کند. 

بنابراین باید منتظر اجرایی شدن این تصمیمات بود. 

سیر نزولی و صعودی بورس در هفته اخیر

بازار بلاتکلیف سرمایه
مکث

دریچه

]شهروند[ فرزندان سوم به بعد هر خانواده ایرانی 
سهامدار می شوند. سهام شرکت های معتبر دولتی 
قرار  معادن،  و  پالایشگاه  تا  گرفته  پتروشیمی ها  از 
ح نمایندگان مجلس به فرزندان  است براساس طر
سوم و چهارم خانوارهای ایرانی اختصاص یابد. این 
ح به منظور تشویق به فرزندآوری و افزایش زاد و  طر

ولد در دست تدوین است. 
مجلس  در  ملکان  نماینده  موسوی،  سیدعلی 
و  زاد  تشویق  ح  طر از  نخستین بار  برای  که  یازدهم 
ح می گوید:  ولد رونمایی کرده، درباره جزئیات این طر

»درطرحی که اخیرا برای تشویق افزایش جمعیت و 
زاد و ولد تدوین کردیم، پیش بینی شده که بنیاد ملی 
تمام بحث های ستادی  که  جمعیت تشکیل شود 
مختلف  سازمان های  و  نهاد ها  هدایت  به  مربوط 
برای افزایش جمعیت را انجام دهد و به عنوان ستاد 

اجرایی افزایش جمعیت فعالیت کند.«
ح با بسته های تشویقی مختلف   به گفته او، این طر
»سهام  ح  طر آنها،  از  یکی  که  است  تهیه  دست  در 
آیندگان« است: »برای تشویق افزایش زاد و ولد، برای 
شرکت های  از  سهامی  بعد  به  چهارم  و  سوم  فرزند 

پتروشیمی ها  و  پالایشگاه  جمله  از  دولتی  معتبر 
که  شود  داده  تخصیص  آیندگان«  »سهام  به عنوان 
این سهام مختص به فرزندان سوم و چهارم به بعد 

است.«
ح،   آن طور که موسوی می گوید، براساس این طر
عنوان  با  ریاست جمهوری  در  جدیدی  معاونت 
افزایش جمعیت تعریف می شود. ظاهرا قرار است 
از  که  خانواده  و  جمعیت  ح  طر قالب  در   موارد  این 
حال  در  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  اعضای  سوی 

پیگیری است، اضافه شود.«

ح جدید مجلس برای فرزندآوری رونمایی کرد نماینده ملکان از طر

نوزادان ســهامداران جدید بازار بورس

خبر

خبرگزاری میزان


